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Technology of Artificial Intelligence is always closely connected with ro-

botics. One of the branches of AI is the creation of intelligent robots that can au-

tonomously perform operations to achieve the goals of the person. 

Robotics is an important technical basis for the intensification of production. 

I think this topic is very urgent right now, as we live in the age of active devel-

opment of information technologies. Some people reckon that robots can make 

our life easier than ever before. Others, however, believe that robots are danger-

ous invention, which may have negative consequences for society. 

Speaking about robots we can’t but speak about their advantages. The most 

obvious advantage of robots is their cost. Robots are cheaper than most human 

counterparts, and their costs are still decreasing. Abilities: robotic abilities, what 

robots can do, are now extremely vast and growing. Without a doubt, robots can 

be significantly stronger than people and significantly faster than people too. 

Productivity:  robots can be significantly more productive than people. The great-

est advantage of artificial intelligence is that machines do not require sleep or 

breaks, and are able to function without stopping. Precision: robots can be much 

more precise than people. For instance, robots do not tremble or shake as human 

hands do.  Environment: robots can be designed to work in extremely harsh envi-

ronments, such as in space, without air, underwater, fire, etc.  

Although robots are important invention for human’s future development, 

their negative effects on society should not be ignored.  In my opinion, the big-

gest issue with using robots is the huge loss of jobs for people. Limited function-

ality: robots are very good at doing perfectly defined jobs, however robots typi-

cally do not handle the unexpected as well as people do. Lack of intelli-

gence: since robots are not intelligent, robots can never improve the results of 

their jobs outside of their predefined programming. Lack of emotions or con-

science: robots do not have emotions or conscience, so this limits how robots can 

help and interact with people. Apart from all these cons of AI, there is a fear of 

robots superseding humans. Some scientists argue that at some point in future ro-

bots will be able to enslave the human race.  

Can researches and all scientific writings, can scientists explain to us if us-

ing the robots will be advantage or disadvantage to our world? Is the world ready 

to accept these new machines that have totally different construction from us, but 

yet are so familiar? 
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Гидросистемы фронтальных погрузчиков, выпускаемых предприятия-

ми Республики Беларусь (БелАЗ, МоАЗ, АМКОДОР, МТЗ), построены, в 

принципе, по подобным схемам. Используемые в них гидроприводы явля-

ются регулируемыми (с дроссельным принципом регулирования), много-

контурными. В гидроприводах устанавливаются объемные нерегулируемые 

насосы (чаще всего аксиально-поршневые). Количество контуров в зависи-

мости от модели погрузчика находится в пределах 2–4. Контурами обеспе-

чивается управление стрелой, ковшом, выталкивателем (на машинах 

МоАЗ). Кроме того, на погрузчики может устанавливаться дополнительное 

оборудование. 

Для управления используются секционные распределители с гидравли-

ческим (пилотным) управлением. На большинстве машин предусмотрено 

подключение насоса рулевого управления к гидросистеме погрузчика (на 

режимах, когда рулевое управление не включено). Подключение насоса ру-

левого управления осуществляется через приоритетный клапан. Использо-

вание нерегулируемых насосов обусловлено тем, что эти машины имеют 

(по сравнению с регулируемыми) более низкую цену и более высокую дол-

говечность. 

В данной работе проведены исследования энергетической эффективно-

сти одной из подсистем гидропривода – контура управления стрелой по-

грузчика ТО-18Б. Для этого была разработана математическая модель гид-

ропривода на режимах функционирования указанного выше контура. Ма-

тематическая модель учитывает потери энергии в гидравлических сопро-

тивлениях (местные и линейные), вязкостно-температурные свойства рабо-

чей жидкости, нелинейные зависимости внешнего сопротивления (нагруз-

ки) на штоках гидроцилиндров. 

Моделирование осуществлялось при выполнении двух операций: 

подъеме и опускании стрелы. Исследования проводились на двух скорост-

ных режимах: при подъеме (опускании) стрелы с максимально возможными 

скоростями (максимальными расходами в гидросистеме) и на режиме, когда 

скорости выполнения операций составляли 50 % от максимально возмож-

ных. В качестве оценочных показателей принимались КПД и затраты энер-

гии (полезные и потери). 

В результате выполненных исследований на моделируемых режимах 

оценена энергоэффективность гидропривода.  




